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Y Sokaknak tûnhetett úgy azon a reggelen, hogy ez a szé-
kelyhídi évnyitó is úgy jár majd, mint a szürke szamár a
mondásból, amelyik eltûnt a ködben. Az idõjárás végül
megkegyelmezett a tanévkezdésnek, így mindenki meg-
csodálhatta a Sándor Elméleti Líceum mosolygó szemû el-
sõseit, amint birtokukba vették az iskolaudvart.

A régi-új aligazgatók és az új tanerõk bemutatása után kö-
vetkezõ szívmelengetõ megnyító beszédek „enyhítették”
valamelyest a hideg õszies idõjárást. Hegyesi Viktor igaz-
gató és a két aligazgató köszöntõ beszédét követõen szót
kaptak a díszvendégek, Béres Csaba, Székelyhíd polgár-
mestere, Lakatos Péter RMDSZ-képviselõ, valamint Gav-
rucza Tibor református lelkész.

Lakatos Péter a diákokat olyan sofõrökhöz hasonlítot-
ta, akik hosszú göröngyös utat kell megtegyenek a célig,
amely mellett a pedagógusok és szülõk állnak, hogy meg-
mutassák a helyes irányt, felmutassák a zöld és piros jel-
zést. Gavrucza Tibor a csend zenéjét felidézve szólította
meg a már türelmetlenül mocorgó diákokat. Szavait töb-

bek közt a jelen levõ pedagógusokhoz és szülõkhöz in-
tézte, akik a nevelés erõs bástyáiként kell példát mutas-
sanak az ebben a zûrzavaros, modern világban felcsepe-
redõ generációnak. Amint említette, a csend hangja a
tisztelet elõszobája, a kultúra magas lépcsõfoka. Ha meg
tudjuk hallani a csendet, meg tudjuk hallgatni egymást a
mindennapi rohanásban.

A megnyitó végén Hegyesi Viktor igazgató keserû szájíz-
zel említette meg a román televízióban megjelent riportfil-
met, mely a létavértesi középiskolát „dicsõítette” és azt
taglalta, hogy egyre több székélyhídi diák iratkozik át a
magyarországi település tanintézményeibe a jobb felsze-
reltség és körülmények okán. Elmondta, hogy bár Érmel-
léken az agyonreklámozott uszásoktatással még nem ren-
delkezünk, de kiváló pedagógusokban, jól felszerelt tan-
termekben és munkakedvben nem szenvedünk hiányt.

Az ünnepség végére a Nap is küldött üdvözletül néhány
halvány õszi sugarat a vidám, kicsit csintalan iskolásoknak.

CC Ványa Blanka

Tisztelt polgárok,
Székelyhíd város rendõrsége tájékoztatja önöket,

hogy a városon kívül termesztett mezõgazdasági termények, zöldségek, il-
letve vetemények lopásának, valamint a lakhelyükrõl való lopások megál-
lításának érdekében kérjük, hozzák meg a következõ intézkedéseket:

1. Naponta szálljanak ki a területre, ahol a kertet fenntartják, különösen
este sötétedés elõtt, illetve reggel, még mielõtt a polgárok elkezdenék a
mezõkön a mezõgazdasági munkálatokat.

2. Ha a területnek, ahol a kertet fenntartják, több tulajdonosa is van, biz-
tosítsák felváltva ennek õrizetét annak érdekében, hogy elriasszák a ker-
tekbõl lopni szándékozókat.

3. Jelentsék a mezõgazdasági termények bármilyen eltulajdonítási szán-
dékát vagy lopását székelyhíd város rendõrségén a 0764-262873-as vagy
0764-262709-es telefonszámokon, melyeken a rendõrség szolgálatban lé-
võ munkatársai bármikor elérhetõek.

4. Mikor nem tartózkodnak lakhelyeiken, az ablakokat és a bejárati ajtót
ne hagyják biztosítatlanul, és amennyiben hosszabb ideig maradnak távol,
bízzák a ház õrizetét valamelyik szomszédra, rokonra vagy barátra.

5. Ne beszéljenek idegeneknek olyan pénzrõl, javakról vagy értékekrõl,
melyeket lakhelyükön tartanak.

6. Ne fogadjanak otthonukban olyan idegen személyeket, akik különbö-
zõ javakat bocsátanak áruba, alkohol befolyása alatt állnak vagy bizonyos
igazságokat elferdítenek.

7. Amennyiben bármilyen antiszociális eset áldozatai, sürgõsen hívják a
fent megadott telefonszámokat vagy a 112-es sürgõsségi számot!

Y Lassan egy éve már, hogy az ön-
kormányzat megkötötte a szerzõdést
az AVE nemzetközi hulladékgyûjtõ
céggel, amely azóta a háztartási hulla-
dékot hivatott összeszedni városunk-
ban és a hozzátartozó falvakon. Az
önkormányzat részérõl sikerült egy

olyan nehéz problémát megoldani –
legalábbis látszólag –, amely közel
100 000 RON megtakarítást jelentett
a városháza 2010-es költségvetés-
ében – tudtuk meg a polgármesteri
hivatal illetékesétõl. 

CC Folytatás a 3. oldalon

Szeptember 13-án megszólaltak az iskolák hívogató csengõi az új tanév kezdetén a székelyhídi Petõfi Sándor-líceum,
illetve a csokalyi, érköbölkúti, érolaszi, hegyközszentmikósi, nagykágyai tanintézmények diákjai és tanárai számára.

Y Tanévnyitó szentmisét tartott a
Dévai Szent Ferenc Alapítvány helyi
napközije a székelyhídi katolikus
templomban szeptember 15-én Böjte
Csaba Ferenc-rendi szerzetes szolgá-
latával. Hegyesi Viktor igazgató mo-
solyogva jegyezte meg, „azért ez
szebb volt, mint a mi tanévnyitónk”.

Csaba testvér prédikációjában min-
denkit, de elsõsorban a gyermekeket
a tanulásra biztatta, annak fontossá-
gát taglalta. Beszélt arról, hogy
mennyire kicsinyhitûek vagyunk,
életünk autójával nem merünk csak
egyesben, vagy legfeljebb kettesben
menni, pedig senki sem tiltja, hogy
átváltsunk ötösbe, hatosba. Kicsiny-
hitûek vagyunk, mert a gyermek
nem bízik magában, hogy meg tudja
tanulni azt a verset vagy a szorzótáb-
lát; a tanárok meg panaszkodnak,
hogy sok a munka és kevés a fizetés.

Saját magát is felhozta példának, õ
sem hitt abban, amit egy svájci szak-
iskola ígért, hogy két hét alatt telje-
sen felújítanak tíz fürdõszobát Dé-
ván, és lám, megcsinálták. Igaz, tíz
napig reggel héttõl délután ötig dol-
goztak. A gyereknek sem fog csak
úgy a fejébe szállni a vers, hanem le

kell ülni és komoly elhatározással
dolgozni kell, éppen úgy, ahogy egy
súlyemelõ nap mint nap edz, vagy
ahogy a focicsapat esõben is lefutja a
köröket. Mert ahhoz, hogy bajnokok
legyünk, bizony hinni és dolgozni
kell, nem pedig hitetlenkedni, hogy
„én erre nem vagyok képes”.

A szentmise végén a gyerekek rö-
vid kis mûsorukkal megmutatták,
hogy nem kell õket félteni, megbir-
kóznak õk a verstanulással, az éne-
kekkel. Bizonyíték erre többek kö-
zött a Szabó Lõrinc Ima a gyerme-
kekért címû verse és a Kicsiny kis
fényemmel világítani fogok… kez-
detû ének, amelyeket nem kis cso-
dálattal és meghatódottsággal hall-
gathattunk meg ezektõl a kisgyer-
mekektõl.

Láthatjuk, hogy ezek a gyermekek
már év elején padlógázzal mennek, a
kérdés most már csak az, hogy mi,
bele merünk-e taposni a gázpedálba?

CC Major Lajos

Rá kell lépni
a gázpedálra!

Megható énekszó a Dévai Szent Ferenc Alapítvány  napköziseitõl

Miért nem köt szerzõdést a lakosság egy része az AVE céggel?

Felajánlás. Böjte Csaba és Bodor László az évnyitó szentmisén
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Szemet szúró
szemétkérdés
GG Minden lakó hozzá kell járuljon

a település tisztaságához
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Y Hetedik alkalommal rendezték meg az Éro-
laszi Falunapokat idén augusztus 21–22-én.

A falunap elsõ programja szombat délután a
robogóbajnokság volt, amelyre négy bátor
motoros jelentkezett. A scooterek versenyét
Szilágyi István (Nagykágya) nyerte, második
helyen ért célba a székelyhídi Erdei János,
harmadik helyen pedig a helyi Szabó Szabolcs
végzett. A nagy motoros versengés után kö-
vetkezett a nõsök–nõtlenek futballmérkõzés,
amelyet nagy kedvvel és bátorsággal játszott
mindkét fél. A kisebb-nagyobb szabálytalansá-
gokkal is tarkított focimeccs 9–2 lett a nõtle-
nek javára, amelyet a fiatalok este meg is ün-
nepeltek. A délután további részében finom,
ínycsiklandó bográcsos várta a fáradt focistá-
kat. A hajnalig tartó diszkóban Dj Sasa szolgál-
tatta a zenét a szórakozni vágyóknak.

Másnap, vasárnap a falu ifjai és öregei, vala-
mint a hajdúvidi meghívott vendégek ünnepi is-
tentiszteleten vettek részt, a helyi Futó Ferenc
lelkipásztor prédikációját követhették figye-

lemmel. A délelõtt további részében a szerve-
zõk látták vendégül testvértelepülésünk meghí-
vott vendégeit.

Délután 3 órától az iskolaudvaron tartott
gyermekmûsorokkal elkezdõdött az igazi ka-
valkád, amelyet 6 órai kezdettel igazi prog-

ramsorozat követett, már színpadi elõadások-
kal. Elsõ fellépõk a helyi iskolások és óvodá-
sok voltak, akik mûsorukkal a színpadhoz csa-
logatták a nézõket. Az iskolások countrytáncot
adtak elõ, míg az óvodások énekhangjukkal
büszkélkedve igazi népdalcsokorral kedves-
kedtek. A gyerekek mûsora után a már vissza-
térõ vendégként ismert Martin Tímea énekes-
nõ lépett színpadra és csodálatos hangjával el-
kápráztatta a közönséget. Egyaránt énekelt
népdalokat, popslágereket és két musicaldara-
bot is hallhattunk tõle. Õt követte a székelyhí-
di Kankalin Néptáncegyüttes, akik lenyûgözõ
táncukkal még jobb hangulatot teremtettek a
nézõk körében, majd a székelyhídi Kisbojtár-
ok furulyacsoport elõadása következett. Ez-
után a Mészáros Ildikó vezette Flying Steps
tánccsoport mozgatta meg igazán nemcsak a
nézõket, hanem a színpadot is. A táncos lábú fi-
atalokat a minden évben meghívott Mohácsi
Brigitta és két táncoslánya is megpezsdítette.
Következõ fellépõnk a köbölkúti Tini Dance
volt, az iskolásokból és óvodásokból álló cso-
port igazán megtapsoltatta a nézõket.

A hangulat kitûnõ volt és mindenki nagy kí-
váncsisággal várta az est sztárvendégét, ám ad-
dig még az Amazon-Ász táncoltatta meg a mula-
tozókat. Végül megérkezett az est sztárvendége,
Baby Gabi magyarországi énekesnõ, aki fergete-
ges hangulatot teremtett. Õ és két táncos fiúja
elkápráztatták a közönséget. A koncert után is-
mét Dj Sasa várta a még szórakozni vágyókat.

CC Fazekas Evelin

Megtalálják és fejlesztik a kis mûvészekben rejtõzõ kreativitást
GG A XVI. Érmelléki Õsz keretében állították ki a gyerekek táborban készült alkotásait

Y Kiállítás nyílt a Csórján Melitta
székelyhídi képzõmûvész alkotótá-
borában született mûvekbõl a szé-
kelyhídi múzeum épületében szep-
tember 2-án, mely nyitva tartott a
XVI. Érmelléki Õsz rendezvénysoro-
zat ideje alatt.

A festõnõ az érmelléki gyermekek-
ben rejlõ tehetség, kreativitás felfe-
dezésével, fejlesztésével foglalkozik.
Csórján Melitta hét évvel ezelõtt tar-
totta elsõ képzõmûvészeti alkotótá-
borát városunkban, azóta minden
év augusztusában egy hetet szentel
erre a célra. Az idei nyár alkotótábo-
ra augusztus 9-én nyitotta meg kapu-
it, a táborvezetõ a képzõmûvészet
csodavilágába Muresán Ildikó grafi-
kus segítségével vezette be a résztve-
võket. A tábor öt napja alatt több
foglalkozáson vehettek részt a „kis
mûvészek” mint a kerámiázás, grafi-

ka, rajz, festészet, papírral való in-
terpretáció, krokizás, bábfejkészítés,
színekkel való játék mûvészetei. A
gyerekek önfeledten vetették bele
magukat a munkába, még azt sem
bánták, ha csupa maszatosan, festé-
kesen, agyagosan, ragasztósan tér-
tek haza a „nagy alkotások” után.

Természetesen a munka mellett
nem maradhatott el a  a természetjá-
rás, a kirándulás sem, hiszen a tábor-
vezetõk elve, hogy játszva, mókázva
érdekesen szerettessék meg a külön-
bözõ mûvészeti ágakat a gyermekek-
kel, így fejlesztve szépérzéküket.

Az alkotótábor a székelyhídi Ady
Endre Magyar Kulturális Központ
szervezésében, a helyi polgármeste-
ri hivatal és a Communitas Alapít-
vány támogatásával megvalósult
meg.

CC Fekete Evetke

Hangulatos Érolaszi Falunapok
GG Mindenki megtalálta a számára fontos programot

Y Közel 40 gyerek szorgoskodott a III. Hangyaboly kézmûvestáborban
öt napon keresztül, hogy alkotásaikat mindenki megtekinthesse a VII.
Érolaszi falunapokon vasárnap délután. Csaknem harminc iskolás, köz-
tük V–VIII. osztályos diákok és tíz óvodás kisgyerek vett részt az Érolasz-
iban megszervezett táborban.

A tábor programja igen sûrû volt, ezért minden napra jutott bõven a fel-
adatokból. Elsõ nap a gyülekezéssel, kis beszélgetéssel kezdõdött, majd
bele is vágtak a papírforgó készítésébe. Másnap agyagból készítettek a
gyerekek kisebb tárgyakat, edényeket, állatokat. Ugyanaznap még megis-
merkedhettek az üvegfestés csodaszép módszerével is. A harmadik na-

pon sárkánykészítés volt a program az iskolásoknak, az óvodásoknak pe-
dig bábkészítés filcanyagból. Szintén gyakorolták még az üvegfestést és
nemezbõl készítettek labdákat és karkötõket, az óvodások dekorgumiból
szép színes virágokat alkottak. A tábor végén a gyerekek befestették az
agyagtárgyaikat, az ovisok pedig megtanultak sárkányt készíteni.

A gyerekekkel mindennap öt felnõtt foglalkozott intenzíven: Kedves
Enikõ tanítónõ – õ volt a „kreatív igazgató” –, Jakó Otília tanítónõ, Síló
Mária óvónõ, Nagy Melánia (mint szülõ és tanítónõ egyben) és sokat segí-
tett Nagy Piroska szülõ is. E tábor a gyerekek számára igen hasznos és kel-
lemes kikapcsolódás volt, hiszen sok új kézimunkatípussal ismerkedhet-
tek meg. Reméljük, hogy jövõre is lesz IV. Hangyaboly kézmûvestábor!

CC Fa. E.

Az érolaszi óvodások mûsora Néptáncolnak a negyedik osztályos diákok

Diákok és óvodások ügyeskedtek
a III. Hangyaboly kézmûvestáborban

„Felszállási engedélyre” várnak a tábori papírsárkányok

Nemezfigurák. Vajon a honfoglaláskori gyerekek is így készítették? 

Közös munkával
formálódik
az agyagedény

CC A szerzõ felvételei

CC A szerzõ felvétele
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Y Több mint száz kerékpáros özön-
lötte el a Székelyhíd–Létavértes ha-
tárátkelõhelyet a KorszakVáltó Hatá-
ron Túra keretében augusztus 16-án,
ahol a helyi vezetõség és az érdeklõ-
dõk már izgatottan vártak rájuk. Az
elsõ alkalommal megrendezett bicik-
litúra augusztus 14-én indult Buda-
pestrõl a parlament épülete elõl és
21-én érkezett célba Csíkszeredá-
ba/Csíksomlyóra.

A két ötletgazdától, Révész Máriusz
fideszes országgyûlési képviselõtõl,
illetve Lánczi Tamás politológustól
megtudtuk, hogy a túra megszervezé-
sének érdekében több civil szervezet
is összefogott. Eisenkrammer Károly
27-szeres magyar kerékpáros bajno-
kot is segítségül hívták, aki annak az
egyesületnek a vezetõje, mely Ma-
gyarországon jelenleg a legnagyobb
tömegkerékpáros rendezvények
szervezõje. Sok segítséggel és nagyon

sok ember közremûködésével sike-
rült megtervezni, megszervezni és vé-
gigtekerni a túrát.

Révész Máriusz elmondta, hogy a
2010-es magyarországi választások
óta nagyon sok változás történt a ha-
táron túli magyarokkal való kapcso-
lattartás tekintetében – például a tria-
noni békediktátum 90. évfordulóján
elfogadott a nemzeti összetartozás
törvénye vagy az állampolgársági
törvény, ami éppen a biciklitúra ide-
jén, augusztus 20-án lépett hatályba.
„Ezért gondoltuk, hogy szervezünk
egy biciklitúrát; azt szerettük volna
jelezni Magyarországon is és a hatá-
ron túli magyarlakta területeken is,
hogy egy korszakváltás történt az
anyaországi magyarok és az elszakí-
tott országrészek magyarságának
kapcsolatában. is lett a kerékpártúrá-
nak a neve KorszakVáltó Határon Tú-
ra” – magyarázta a képviselõ. Kérdé-
sünkre, hogy miért éppen Székelyhi-
dat választották egyik állomásuknak,
megtudtuk, hogy az útvonal megter-
vezésekor a legfontosabb szempont

az volt, hogy a túra a legin-
kább magyarlakta területe-
ken haladjon át, hiszen Szé-
kelyföldig nehéz úgy eljutni,
hogy Székelyhidat ne ejtsék
útba. Emellett Böjte Csaba, a
Dévai Szent Ferenc Alapít-
vány vezetõje is szólt né-
hány jó szót városkánk ér-
dekében, így a szervezõk
számára már nem is volt
kérdés, hogy melyik telepü-
lés legyen az elsõ romániai
állomásuk. S ha már felme-
rült Csaba atya neve, Ré-
vész Máriusz azt is elmond-
ta, hogy a túrának jóté-
konysági vonzata is van:
„Szimbolikusnak érezzük azt is, hogy
a kerékpártúra Csíksomlyón fog befe-
jezõdni (Csíksomlyó Csíkszereda te-
lepülésrésze 1959 óta – szerk. megj.),
úgyhogy felavatjuk a Dévai Szent Fe-
renc Alapítványnak az új gyermekott-

honát, amit magyarországi közada-
kozásból sikerült felépíteni”. Ezenkí-
vül minden résztvevõ benevezési dí-
jából ezer forintot ajánlanak fel az
alapítványnak, melyet a Dózsa
György nevû községben szeptember-
ben induló gyermekotthon felszere-
lésére fordítanak majd.

Révész Máriusz hangsúlyozta, nem
azon kell keseregni, hogy mi történt
2004. december 5-én, hanem pozitív
dolgokat kell felmutatni Magyaror-
szágon is és Erdélyben is, mert csak
így lehet túllépni a lassan hat évvel
ezelõtt történteken. Béres Csaba, Szé-
kelyhíd polgármestere is bizakodóan
beszélt a határ különbözõ oldalain re-
kedt magyarok kapcsolatáról, vala-
mint a hagyományteremtõ céllal elin-
dított túráról és köszöntõbeszédében
elmondta: „Bebizonyosodott, hogy
az ilyen és hasonló rendezvényekre
szükség van, az ilyen rendezvényeket
meg kell szervezni, mert összekötik a
határon túlra szakadt magyarokat.”

CC Pap Enikõ

Szüreti Bál Érolasziban

Október 2-án szüreti felvonulást és bált
szerveznek az érolaszi fiatalok és az
RMDSZ érolaszi szervezete. A felvonulás
szombaton délelõtt 10 órától kezdõdik, es-
te 20 órátõl pedig szüreti bálba várják a
szórakozni vágyókat.

Érmelleki Néptáncfesztivál
Kezdési idõpont: október 9., 16 óra
Helyszín: székelyhídi mûvelõdési ház
Fellépõ néptánccsoportok: Nyíló Akác
néptáncegyüttes – Érmihályfalva, Ezüst-
perje néptáncegyüttes – Érsemjén, Gör-
böc néptáncegyüttes – Micske, Grupul
Folcloric de Copii din Diosig – Bihar-
diószeg, Kankalin néptáncegyüttes – Szé-
kelyhíd, Szivárvány német néptánce-
gyüttes – Monospetri, Harmatcseppek
néptáncegyüttes – Nagykágya, Gyöngy-
vetõk néptáncegyüttes – Margitta.
Szervezõ: Pro Székelyhíd Egyesület

Székelyhídi Szüreti Bál
Október 16-án szüreti felvonulást és bált
szerveznek Székelyhídon. Program: 12
órai kezdettel táncosok hívogató körútra
indulnak, 20 órától szüreti bál a székelyhí-
di munkásklubban. Meglepetés-fellépõk!
A jegy ára: 10 lej/fõ (tartalmazza a vac-
sorát is, elõvételben is megvásárolható).
A zenét Tivadar József szolgáltatja.

Programajánló

Megérkezett a határátkelõhöz a biciklikaraván

Révész Máriusz és Béres Csaba összekötik
a nemzeti színû szalagokat a határon

Kicsit fáradtak,
de mosolyognak
a Budapesttõl
hozzánk
kerekezõ
kétkerekû-
tulajdonosok

Székelyhídon haladt át a KorszakVáltó Határon Túra
GG Száznál több kerékpáros tekert Budapestrõl Csíksomlyóig a nemzeti összetartozás és jótékonykodás jegyében

Szemet szúró szemétkérdés
GG Minden lakó hozzá kell járuljon a település tisztaságához

Folytatás az 1. oldalról DD Ha figyelembe
vesszük azt, hogy az idei évben beruházásokra és
intézmény-fenntartásokra szánható összeg 1,6
millió lej, akkor az véleményem szerint nem kis
összeg, amelyet más hasznos célra is fordíthat az
önkormányzat. Azért írtam, hogy csak látszólag
sikerült megoldani a problémát, mert mi, lakosok
a saját mentalitásunkat is ki kell cseréljük. Ugyan-
is hajlandók vagyunk a kötelezettségek alól kibúj-
ni, fõleg, ha az a pénztárcánkat negatívan érinti.

Utánanéztünk, hogy mit is tartalmaz a szerzõ-
dés, amit aláírtunk (vagy alá kellene írnunk,
amennyiben megkötnénk). A szemételhordás ára
3,8 lej/fõ (+ áruforgalmi adó) havonta. Elsõ hal-
lásra talán nem is tûnik soknak, de ha megszoroz-
zuk mondjuk négy fõvel, akkor már egy kissé
másképp néz ki a dolog. Igen ez sokaknak sok
pénz. Számoljunk csak egy kicsit. Durván 16 lej ki-
adásról beszélünk egy négytagú család esetén. Ez
annyi mint másfél doboz cigaretta, négy sör, há-
rom tábla jobb csokoládé, másfél belépõ a diszkó-
ba és még sorolhatnám.

De igazából nem is az a baj, hogy drága. Szerin-
tem az is gond, hogy az emberek már megint egy
állandó kiadást látnak, amit a vezetõk rájuk akar-
nak erõltetni. Sokan azt mondják, hogy mi nem
szemetelünk, nekünk nincs amit elszállítani, min-
dent elégetünk. Ami lehet, hogy igaz is. Csak az a
baj, hogy amikor az önkormányzat kiírta a közbe-
szerzési eljárást, akkor törvénynek megfelelõen a

város teljes lakosságát vették alapul, tehát senki
nem mentesülhet a szerzõdés megkötése alól. So-
kan még csak azért se akarják megkötni, nehogy
már nekik megmondják, hogy mit csináljanak
vagy mit ne. De ne feledjük el, hogy egy évvel ez-
elõtt a falvakról nem volt megoldva a szemétszál-
lítás, Székelyhídon voltak olyan utcák, ahonnan
nem szállították el a szemetet, a kis városunk köz-
pontja tele volt szeméttel. Úgy gondolom, 2009-
hez képest mostanra sokat javult a helyzet. Min-
denki kapott egy 120 literes kukát, aki megkötöt-
te a szerzõdést. Rendszerezettebben és európai
módon tisztítják a várost, hiszen kukát ürítenek,
sepregetnek, patakot takarítanak, füvet nyírnak,
árkot tisztítanak.

Természetesen ezt sem látják meg sokan, hiszen
a város takarítása pont olyan, mint egy ház, lakás
tisztán tartása. Mindenki tudja, de legjobban a há-
ziasszonyok, hogy a takarítás nem vevõdik észre,
az emberi tudatnak az a természetes, ha tiszta és
rendezett a ház. Mondják is a nõk, hogy a takarí-
tás soha nem látszik meg a házon, de ha nem taka-
rítunk egy napot, az olyan, mintha hetek óta nem
foglalkoztunk volna a szûkebb környezetünk tisz-
tántartásával.

Az biztos, hogy Székelyhíd és a hozzá tartozó te-
lepülések soha nem lesznek tiszták, ha mi embe-
rek nem veszünk erõt magunkon, és nem figye-
lünk jobban oda, mit is kezdünk a szeméttel. Az,
hogy az utcán nem illik magolni, pont olyan nyil-
vánvaló kellene legyen, mit az, hogy nem köpkö-
dünk az utcán, nem dobjuk el a fagyis, csokis pa-
pírokat, nem ülünk fel a parkban lévõ lócának a
karfájára sem, mert másik polgártársunk aztán
nem tud leülni a sáros padra. Az, hogy mennyire
lesz harmonikus a környezetünk, rajtunk áll,
hogy mi milyen városkában, vagy településen
akarunk élni, koszos, utcákon járni, sáros padra
ülni, köpködõ szembejövõvel vagy éppen kis oda-
figyeléssel mindezeket megoldhatjuk minden na-
gyobb fáradtság nélkül.

Igaz, hogy minden változást nehezen visel a tár-
sadalom, az elektromos áram bevezetésekor is
voltak olyanok, akik a sátáni dolgot véltek felfe-
dezni a tûznélküli fény kibocsátójában, most pe-
dig talán nincs is olyan templom, amelybe ne len-
ne bevezetve a villany.

Reménykedjünk, hogy elõbb utóbb mindenki-
ben megérik a szemétkérdésre a helyes válasz, hi-
szen ha mi is külföldön járunk, észrevesszük a
tisztaság és harmónia találkozását. Ezek a dolgok
nem mindig kerülnek hatalmas összegekbe, a jó
szervezés, az önkéntes munka, kis anyagi ráfordí-
tás néha csodákra képes…

CC Gazda Réka

Takarítsuk ki városunkat egyetlen nap alatt!
Fogjunk össze az ország legna-
gyobb önkéntes szemétgyûjtõ ak-
ciója keretében október 1-jén!
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Fejlesztik a termálstrandot
GG Új szobákkal, felújított öltözõvel és büfével várja látogatóit a hegyközszentmiklósi létesítmény
Y Tízezer eurós nagyságrendû beruházások-
kal fejlesztik a hegyközszentmiklósi termál-
strandot. Mint Árus László helyi református lel-
kipásztortól megtudtuk, mind a tavalyi, mind az
idén történt újításokat, mindenféle támogatás
nélkül, saját forrásból finanszírozták.

Az elmúlt év nagy befektetése egy kút megásá-
sa volt, melynek köszönhetõen ma már hideg-
víz is folyik a tusolóban. És ez csak egy az újítá-
sok közül, hiszen az idei esztendõben több terv
is megvalósult. Az öltözõt, mely eddig egyetlen
terembõl állt, sikerült fülkésíteni, a büfét pedig,
mely a strandolókat kiszolgálja, felújítani. Kü-
lön ülepítõt hoztak létre a zuhanyzóknak, hogy
az innen távozó szappanos víz ne folyon vissza
az élõvízbe, s ne károsítsa azt. Óriási sikerként
könyvelhetõ el továbbá a vízügyi engedély meg-
szerzése, mellyel Hegyköszentmiklós az élen
jár, hiszen sem a székelyhídi, sem paptamási
fürdõ nem rendelkezik hasonlóval.

Minden újítás közül a legszembetûnõbbek
azok a szobák, melyet a zuhanyzónak és öltö-
zõknek használt épület tetejére építettek fel.
Mint megtudtuk, hat szoba készült, melyek két-,
vagy kérésre három- és négyágyasok is lehet-

nek. Bérlésük 24 órára 40 lejbe kerül (a fürdõ-
zés ezen felül fizetendõ).

Mint minden évben, a táborozók most is ki-
használták a strand lehetõségeit. Szeben me-
gyébõl idén is eljöttek a sítáborozók (kb. 15
fõ), Bánffyhunyadról 25 személy érkezett nép-
tánctáborba, kilátogattak a székelyhídi karaté-
sok, valamint harmadik alkalommal rendez-
ték meg itt a református ifjúsági tábort, melyre
80 gyerek jött el 14 különbözõ érmelléki gyü-
lekezetbõl.

Az idei esõs idõjárás miatt a tavalyinál jelen-
tõsen kisebb volt a forgalom, még a visszajáró
vendégek közül sem jött el mindenki. Az eb-
ben az évben befektetett 12 000 euró így nem
térült meg teljesen, de a tiszteletes bízik ben-
ne, hogy a szezon hátralévõ részében még pót-
lódik ez a hiány.

A távolabbi tervek között szerepel a strand
bõvítése egy másik felnõtt-, valamint egy gye-
rekmedencével, hogy ne összezsúfolódva kell-
jen lubickolni, hanem mindenki tökéletesen
kikapcsolódhasson, aki ellátogat Hegyköz-
szentmiklósra.

CC Cseh Tímea

Y Kéthetes Magyarország-körúton vettem részt a vakáci-
óban, teljesen ingyen a II. Rákóczi Ferenc Alapítvány jóvol-
tából. Úgy kezdõdött, hogy valamikor februárban kezem-
be került az „Utazz, tanulj, barátkozz!” címû felhívás,
amely igencsak felkeltette az érdeklõdésemet. Eszembe ju-
tott, hogy valami ilyesmin vett részt elõzõ évben Plés Dá-
niel idén érettségizett diák. Ki is faggattam õt, hogy mi is
ez. Még jobban megtetszett, megpályáztam, sikerrel.

17 nap, 135 fiatal, rengeteg lelkes, önkéntes szervezõ,
12 000 kilométer (!) buszozás, öt fontosabb helyszín, hét
országot átfogó összefogás. Körülbelül ez a Rákóczi Ma-
gyarságismereti Mozgótábor, amely egyedülálló lehetõsé-
get nyújt az elszakított területeken élõ magyar fiataloknak
az anyaország és egymás megismerésére.

A tábor programja körülbelül úgy nézett ki, hogy elsõ
nap megérkeztünk Gyomaendrõdre, ahol ezt a temérdek
határon túli fiatalt három – Rákóczi, Bethlen, Zrínyi nevû
– csoportra osztották, amelyek három busszal, három azo-
nos, csak más sorrendû útvonalon elindultak felfedezni
Magyarország értékeit, nevezetességeit. A Rákóczi-csapat
– ebbe kerültem – észak fele indult, így a Miskolc–Gyõr–
Pécs–Kecskemét–Budapest útvonalat követte. Az említett
városok voltak a szálláshelyek, de ezeken kívül még igen
sok helyen megfordultunk útközben. Csak hogy néhány fi-
gyelemre méltóbbat megemlítsek: Debrecen, aggteleki
cseppkõbarlang, Kassa (meglepetés felvidéki kitérõként),
tokaji borvidék, Eger, Sopron, pannonhalmi bencés apát-
ság, Székesfehérvár, Veszprém, Tihany, a Balaton, Pécs,
Szigetvár, Szeged, Ópusztaszer, Bugac, Esztergom, Viseg-

rád és Budapest. Mint az megfigyelhetõ, igen sokat lehet
tapasztalni, tanulni ebben a táborban. Én meg is merem
kockáztatni, hogy több kultúrát, zenét, történelmet, föld-
rajzot, hazaszeretetet, emberséget tanultam ez alatt a két
hét alatt, mint egész líceumban (bocsáttasék meg a taná-
roknak). Persze, mint minden táborban, itt is kiemelten
fontos volt a szórakozás, így sokat strandoltunk, kajakoz-
tunk, fagyiztunk, borkóstolón vettünk részt legálisan,
majd azon felbuzdulva – Uram, bocsáss! – szerveztünk
még magunknak; de az éjszakába nyúló beszélgetések, a
komoly eszmefuttatások és a szerelmi szálak sem voltak
ritkák. Elvégre 16 nap az 16 nap, van idõ az ismerkedésre,
barátkozásra.

Mivel bízom benne, hogy igen sok 14-18 év közötti diá-
kot kíváncsivá tettem, zárásképp elmondanám, hogy to-
vábbi információkat, élménybeszámolókat lehet találni az
alapítvány honlapján: http://rakoczialapitvany.hu. Aki
esetleg meg is pályázná jövõre, mert 18. alkalommal is
meg fogják szervezni –, az tegyen be egy emlékeztetõt a te-
lefonjába 2011. február közepére, hogy ne felejtsen el ak-
kor utána érdeklõdni (akár nálam is), hogyan lehet pályáz-
ni, bejutni, ugyanis minden év március elején van a pályá-
zási idõszak.

Ja, aki bejut és végig részt vesz a táborban, azzal tesók le-
szünk, azaz bekerül a Rákóczi családi körbe, amelynek
kapcsán további utazási lehetõségek nyílnak. Most októ-
ber 23-án a felvidéki Nagymegyeren lesz Rákóczi-találko-
zó, úgyhogy aznap ne keressen senki Székelyhídon.

CC Major Lajos

Y Egyhetes edzõtáborban vett részt
Pádison a hegyközszentmiklósi kézi-
labdázó lányok csapata iskolakezdés
elõtt. Az edzõtábor lelkes szervezõje
– az elõzõ három évhez hasonlóan –
Zsigmond Levente testnevelõ tanár
volt.

A megérkezés napján mindenki iz-
gatottan húzta fel sátrát, már alig
várva, hogy utána lassan-lassan fel-
fedezzék a csodálatos hely szépsége-
it és rejtelmeit. A tábor szervezõje
megpróbálta minél több gyönyörû
helyre elkalauzolni a résztvevõket,
hangsúlyozva, hogy mennyire fon-
tos a természet tisztelése és megbe-
csülése.

A táj felfedezése során a tanulók és
kísérõik meglátogatták a Boga-csûrt
és a Boga-barlangot, majd az Aragyá-
sza-barlang sötét rejtelmeibe merész-
kedtek, a Csodavárnál, az impozáns
barlangkapunál voltak. A barlang
megcsodálása után a túrázni vágyó
csapat a kilátókhoz is ellátogatott. Az
edzõtáborban a résztvevõk bebizo-
nyíthatták bátorságukat, rátermettsé-
güket és fizikai felkészültségüket is,
hisz az egyik nap sziklamászásról és

az arról való ereszkedésrõl szólt. Az
adrenalindús próbatétel segítõkész
támogatói a hegyimentõk voltak,
akik megpróbáltak különbözõ mászá-
si és ereszkedési technikákat tanítani
a résztvevõknek, valamint gondos-
kodtak a biztonságukról. Az ezt köve-
tõ pihentetõ éjszakai séta alkalmával
a táborlakók megcsodálhatták a jel-
legzetes pádisi ködbe fürdõ Ponor-
rétet is.

A barlanglátogatások sorozata foly-
tatódott, elsõként az Eszkimó-jégbar-
langhoz látogattak, ezt követõen a Fe-
kete-barlang nagyon szûk járatai tet-
ték izgalmasabbá a látogatást, végül
pedig a Bársza-jégbarlang lenyûgözõ
látványa zárta a sorozatot. A lazítás és
a magas lángokkal égõ tábortûz készí-
tése sem maradt ki, mellette a részt-
vevõk gitáros énekléssel búcsúztak a
számukra egy hétig otthont adó ter-
mészettõl. A hetedik nap elérkezett a
sátorbontás ideje, mely a lelkekbe
egy kis szomorúságot hozott, hisz
mindenki úgy érezte, hogy folytatód-
hatna még a feledhetetlen és élmény-
dús együttlét.
CC Kozma-Czintos Felicia, tanár

Kézisek edzõtábora Pádison
GG Csodálatos barlangok és tájak, sziklamászásos

próbatétel a hegyközszentmiklósi csapat útjában

Utazz, tanulj, barátkozz!
GG Hogyan lehet ingyenesen, sok-sok hasznos tapasztalat gyûjtésével körbeutazni
Magyarországot a Rákóczi Magyarságismereti Mozgótábor segítségével?

A termálstrand mûködtetõinek jövõbeli tervében két új medence is szerepel

Megpihent a csapat a fárasztó hegymászás után

A Rákóczi-csapat
a diósgyõri várban

CC Aszalós Tímea
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Y Egybekötötték a falunapokat a szüreti mulatsággal
Érköbölkúton a szervezõk a szeptember 11-12-én zajló
rendezvényen.

Az érköbölkúti ifjúság jócskán kitett magáért több szem-
pontból is, mivel önállóan készítettek el a a szüreti felvo-
nuláskor bemutatott tánc koreográfiáját, továbbá szomba-
ton népviseletben, feldíszített szekerekkel nemcsak a falu-
ban mutatták be mit tanultak és mit tudnak, hanem az éro-
laszi, székelyhídi és a hegyközszentmiklósi érdeklõdõ kö-
zönségnek is. A kedvezõ idõjárás mellett zajló, hosszúra
nyúló felvonulást este jó hangulatú szüreti bál követte,
amit a helyi kulturházban szerveztek meg.

Vasárnap egy órától kistérségi labdarúgó-mérkõzéseket
szerveztek a foci kedvelõinek. Az érolaszi és érköbölkúti
focicsapat, valamint az érköbölkúti ifjúság és a érköböl-
kúti öregfiúk focicsapata mérte össze tudását. A mérkõzé-

sek végén a futballozókat finom bográcsossal vendégelték
meg Kaszonyi Elek helyi vállalkozó jóvoltából. A színes
színpadi programok szintén tovább fokozták a jó hangula-
tot a falunap alkalmából összegyûlt közönség körében. A
falunapok színpadán köszönthette a nagyszámú publikum
a Tini Dance, a B612 tánccsoportot, az érköbölkúti Fly
Dance-t Horváth Andrea vezetésével, Mohácsi Brigittát és
táncosait, illetve DJ Szatmárit és táncosait.A színpadi pro-
dukciókat követõen a tûzijáték csodaszép fényei rajzoltak
szebbnél szebb alakzatokat a fekete égre, majd hajnalig
tartó diszkó szórakoztatta a kikapcsolódni vágyókat. A va-
sárnapi ünneplõket megtisztelte jelenlétével Szabó Ödön,
a Bihar megyei RMDSZ ügyvezetõ elnöke és Béres Csaba
polgármester is. A rendezvény megszervezését a székely-
hídi városi tanács és helyi vállalkozók támogatták.

CC Aszalós Tímea
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Y Ünnepi szentmisét tartottak au-
gusztus 29-én a székelyhídi római ka-
tolikus egyházközség védõszentjé-
nek, a magyarok Nagyasszonyának,
Szûz Máriának szentelt Mária Király-
nõ búcsúünnepén. Mint minden év-
ben, az idei nyár talán utolsó napsüté-
ses vasárnapján is zsúfolásig telt az
ódon templom, annál is inkább, mert
ez alkalommal adták át az egyházköz-
ségnek Bogdánffy Szilárd vértanú

püspök zászlaját. A zászlót a római ka-
tolikus püspökség nevében Fejes Ru-
dolf Anzelm premontrei rendi apát úr
adta át a helyi gyülekezetet képviselõ
Bodor Zoltán plébánosnak. Rövid be-
szédében ismertette Bogdánffy Szi-
lárd életútját, aki 1953-ban „hite és
nemzete meg nem tagadásáért” a
kommunista rezsim nagyenyedi fegy-
házában adta vissza lelkét Istennek.
Emlékeztetett: az egykori püspököt fo-

lyó év október 30-án, Nagyvá-
radon fogják boldoggá avatni,
ami számunkra azért is fon-
tos, mert õ volt a romániai
kommunista diktatúra elsõ
püspökáldozata, és az elsõ er-

délyi magyar, akit a pápa boldoggá
avat. Az átadott zászló arra figyelmez-
teti a híveket, hogy imalánccal készül-
jenek Isten szolgája dr. Bogdánffy Szi-
lárd boldoggá avatására.

Mária Királynõ búcsúünnepe alkal-
mából a szentmisét dr. Fügedi Antal
mezõbikácsi plébános úr celebrálta,
aki szentbeszédében a Mária-kultusz
alapjait, eredetét, a magyar nemzet
életében és történelmében betöltött
kiemelt helyét taglalta, egyszerû, szív-
hez- és lélekhez szóló szavakkal. Sza-
vai szerint a „Király” kifejezés több,
mint a politikai értelemben vett jelen-
tés, értelmezése szerint a „Király” ki-
emelkedik a többiek közül, Mária

mindannyiunk Királynõje, a Szentek
Királynõje, aki megmutatja nekünk,
hogyan kell Istent követni: „Élek én,
de nem én élek, hanem Krisztus él én-
bennem!” – idézte Szent Pál levelének
szavait.

A szentmisén részt vettek a nagyvá-
radi római katolikus püspökséghez
tartozó több plébánia képviselõi. A a
református egyház képviseletében
Jakó Sándor jankafalvi tiszteletes, An-
tal Ciprian ortodox atya, a görög kato-
likus egyház nevében pedig Erdõdi
Endre plébános úr köszöntötte az ün-
neplõ híveket. A szentmisét Nagy Csa-
ba elõadómûvész csodálatos, a ma-
gyar sorsot és történelmet oly hûen
tükrözõ, mélabús hangú tárogatón
megszólaltatott dallamai, és a helyi ró-
mai katolikus ifjúsági és felnõtt kórus
elõadásában felhangzó egyházi éne-
kek tették még ünnepélyesebbé.

A szentmise végeztével Bodor Zol-
tán plébános úr köszönte meg paptár-

sainak, a testvérgyülekezetek képvise-
lõinek, a szentmisét celebráló Fügedi
Antalnak, Fejes Rudolf Anzelm apát
úrnak, Gyõrfi József esperes úrnak a
szolgálatot és a híveknek a részvételt. 

Ezt követõen, a templom elõteré-
ben 2007-ben, talán jelképes szán-
dékkal kõsziklára rögzített Simonyi
József óbester, a legvitézebb magyar
huszár emlékére állított emléktáblá-
nál folytatódtak az ünnepi megemlé-
kezések. Az emléktáblánál Fejes Ru-
dolf Anzelm apát, majd Béres Csaba,
székelyhíd polgármestere, és báró
Emõdi Dániel, a debreceni Pro Patria
Alapítvány elnöke mondtak ünnepi
beszédet. A székelyhídi polgármeste-
ri hivatal, a Pro Patria Alapítvány, a
megyei és helyi RMDSZ és a Pro Szé-
kelyhíd Egyesület képviselõi helyez-
ték el a kegyelet koszorúit. A rendez-
vény a Szózat felemelõ sorainak
éneklésével zárult.

CC Fekete Evetke

Falunap és szüreti mulatság egyszerre
GG Kétnapos rendezvény Érköbölkúton felvonulással, focimeccsel, változatos színpadi programokkal

Mária Királynõ – áldott ez a név...
GG Bogdánffy Szilárd vértanú püspökre való emlékezéssel, zászlóátadással

egybekötött templombúcsú augusztus 29-én Székelyhídon

Jó hangulatot teremtett a moderntánccsoport is

A köbölkúti szüreti táncos fiatalok önállóan betanult koreográfiája

A körcsárdás sem maradt el
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Az ünnepi szentmisét többek között az ifjúsági kórus zenéje színesítette

Az egyházi elöljárók az átadott zászlóvalIndulnak a ministránsok...
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Y Másodjára tartották meg
Nagykágyán a szüreti bálozók talál-
kozóját. A falu fiatal leányai és legé-
nyei idõt és fáradságot nem kímélve
készültek már hónapok óta arra,
hogy szeptember 18-án népviseletet
öltsenek magukra, s a magyar nép-
táncot és népdalokat büszkén elõad-
va megmutassák az egész falunak,
hogy vigad a magyar.

A díszes társaság kora délután in-
dult útnak, ki lóháton, ki szekéren, s
körbejárták a falut. Minden fõbb utcá-
ba betértek és elõadták a jól betanult
nótákat és táncokat. Érdeklõdõkbõl
nem volt hiány, öreg és fiatal egyfor-
mán kíváncsi volt a falu pacsirtáira. A
bátrabbak kiálltak az utcára, a szé-
gyenlõsebbek csak a kerítések mögül
lesték, hogy ropják a párok a csár-
dást. S miután a táncnak vége sza-
kadt, a kisbíró – aki idén Tripa And-
rás Dániel volt –, rímbe foglalva el-
mondta, mi minden is történt az el-
múlt évben a faluban. Természetesen
a délutáni hírek sem humorban, sem
enyhe gúnyban nem szûkölködtek,
de ezt senki sem vette a szívére. S mi-
ért is tette volna, hiszen mindeköz-
ben a táncosok finom nagykágyai
borral kínálgattak mindenkit, hogy a
fekete humor se tûnjön olyan sötét-

nek, és a keserû gúny is megédesed-
jen egy kicsit. Mondandója végezté-
vel a kisbíró mindenkit szeretettel hí-
vott a délutáni programokra, illetve
az esti szüreti bálra.

S hívogatása csak nem talált süket
fülekre, hiszen délután hatkor a
nagykágyai kultúrotthonban már
szép számban várták az érdeklõdõk
a meghívott települések elõadásait.
No erre várhattak is még egy jó ide-
ig, hiszen a programok „csak” egy
óra késéssel kezdõdtek el, ám a meg-

jelentek addig sem maradtak látni-
való nélkül, hiszen a kultúrház udva-
rán szépen feldíszített lovak pózol-
tak a kamerák elõtt. És nem csak a
lovak, hiszen gazdáik megengedték
a kíváncsiskodóknak, hogy nyereg-
be pattanjanak, s egy-két fotó erejéig
belebújjanak a lovas szerepébe.

Bár a találkozó csúszással indult, a
fellépõk annál lelkesebben nótáztak,
s verték fel a színpadnak kijelölt terü-
let porát. A mulatságot Német István
helyi lakos nyitotta meg, aki már

több éve szervezi a szüreti bálokat, s
az idei találkozóra is õ tanította meg a
fiataloknak a táncokat és nótákat. Rö-
vid, de annál tömörebb beszédében
kihangsúlyozta, mennyire fontos a
hagyományok megõrzése és a fiata-
lok felkarolása, majd e két fent emlí-
tett dolgot megerõsítendõ az ifjú bá-
lozókkal rázendítettek az általuk
Nagykágya himnuszaként emlegetett
Kivicses-Kavicsos kezdetû nótára.
A helyiek elõadását követõen a meg-
hívott települések szüreti bálozói sor-
ra mutatták be a náluk hagyományos
szüreti táncokat és dalokat. A közön-
ség együtt énekelt a fiatalokkal, a ro-
konok, barátok arcára kiült a büszke-
ség szeretteiket látva a színpadon, s a
nagymamák szemébe könny szökött
a népviseletbe öltözött kis unokák
láttán. Az elõadásokat követõen a
vendéglátók köszönésképpen vacso-
rára hívták a fellépõket.

Ezt követõen megkezdõdött az élõ-
zenés bál, ahol mindenki kedvére
rophatta a táncot, s melyet csak a fia-
talok éjféli bevonulása szakított fél-
be, akik ismét elõadták a nap folya-
mán már bemutatott táncokat és éne-
keket. Ugyanekkor került sor a bálki-
rálynõ- illetve bálkirályválasztásra is,
idén Bondoc Melitta illetve Sicsai Má-

tyás lettek a gyõztesek. A feldíszített
szõlõharangot pedig végül 60 lejért
sikerült a szerencsés licitálónak meg-
szereznie.

A szervezõk elmondták, hogy példa-
értékû volt a faluközösség összefogá-
sa, hiszen a szüreti bálon táncoló fia-
talok szülei önzetlenül és ingyen
ajánlották fel saját lovaikat és szeke-
reiket a felvonuláshoz, s míg az apu-
kák csutakolták a paripákat, addig az
anyukák lelkesen készítették a finom
vacsorát a táncolásban és éneklésben
elfáradt fellépõknek. A szüreti mulat-
ság immár hagyományosan vasárnap
szokott zárulni, amikor az elõzõ nap
fellépõ fiatalok népviseletbe öltözve
együtt elmennek a templomba, ám ez
idén elmaradt a rossz idõ miatt. Kér-
désünkre Német Mónika társszerve-
zõ elmondta, hogy nem fogják ki-
hagyni a közös templomozást, csak
késõbbre halasztják. Azt is kihangsú-
lyozta, hogy fontosnak tartják e szép
hagyomány folytatását, és hogy
együtt adjanak hálát az Istennek, ami-
ért megóvta a fiatalokat és erõt adott
a bál megszervezéséhez, valamint
hogy együtt imádkozzanak azért,
hogy ez a következõ években is így
maradjon.

CC Pap Enikõ

Véget nem érõ nóta és tánc
GG Szüreti bálozók találkozója Nagykágyán a hagyományõrzés jegyében

Y Bizony, Hegyközszentmiklóson már meg-
érett. Legalábbis azt énekelte az ottani ifjúság a
szeptember 18-i szüreti bálon. A lelkes, 22 fiatal-
ból álló szüreti bálos csapat a délelõtti órákban

még biztosra vette, hogy ezt a napot
nem ússzák meg szárazon, azonban
délutánra a nap is kisütött, és a bor
sem tudott felül kerekedni rajtuk. A
négy szekér csak délután tudott el-
indulni, így Köbölkútra sajnos nem
tudtak elmenni, de legalább a falut
végig tudták járni táncukkal és éne-
kükkel, körülbelül tíz helyen adták
elõ bõ ötperces produkciójukat. Mi-
után befejezték hívogató körútju-
kat, jöhetett a jól megérdemelt va-

csora, majd este kilenc órától kezdetét vette a
hajnalig tartó bál. Egy valami biztos: Hegyköz-
szentmiklóson szüreti bál volt, van, lesz.

CC Major Lajos

„Megérett” a fekete szõlõ
GG Hagyományos szüreti bál Hegyközszentmiklóson

Gyönyörû népviseletekben ropták a táncot a fiatalok

NNyyeerrjjeenn  kköönnyyvveett!!
Szerkesztõségünk értékes könyvnyereményeket sorsol ki a mellékelt

keresztrejtvény megfejtõi között.

A REJTVÉNY MEGFEJTÉSE: _____________________________

Név: __________________________ Telefonszám ____________________
Postacím: ____________________________________________________

Kérjük a kivágott szelvényt dobja be az Ér hangja dobozba, melyek a következõ helyeken
lehet megtalálni: SZÉKELYHÍD – Petõfi Sándor Elméleti Líceum könyvtára,

Székelyhídi Városi Könyvtár, Magyari papírbolt, CSOKALY – kocsma, ÉRKÖBÖLKÚT – ABC,
ÉROLASZI – ABC, HEGYKÖZSZENTMIKLÓS – ABC, NAGYKÁGYA – mezõgazdasági iskola.
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Y Testvéri kapcsolatot kötött a Flying Steps
hiphop tánccsoport a magyarországi Tisza-
lökön mûködõ King and Prince Dance Team-
mel a nyár folyamán. A tánctanárnõk (Mé-
száros Ildikó és Borsos Kinga) elmondása
szerint a csoportok egymásratalálása egy
mesébe illõ történet, aminek az ötletgazdája
Fodor János székelyhídi lakos volt.

Az ismerkedés még tavasszal kezdõdött a
vezetõk között internetes levelezéssel,
melynek során egyre jobban körvonalazó-
dott, hogy a két táncoktató és a tánccsoport-
ok nézetei mennyire hasonlítanak. Mindkét
lelkes táncos csapat örült az új kapcsolat le-
hetõségének, így elkezdõdtek a közös ter-
vezgetések.

Így dõlt el az is, hogy a Flying Steps még au-
gusztusban eleget tesz a  meghívásnak és fel-
lép a 11. Tiszalöki Városnapokon. A székely-
hídi lányok csodálatos három napot tölthet-
tek el Tiszalökön. Részt vehettek egy musi-
calelõadáson, sétálgathattak a városnapi ba-
zárok között és persze a táncpróba sem ma-

radhatott ki a programból. A nagyszerû élmé-
nyek viszonzására a King and Prince Dance
Team is meghívást kapott a Flying Stepstõl a
XVI. Érmelléki Õszre, amivel a hazaiak felad-
ták maguknak a leckét, hiszen mindazt a jót,
amit három nap alatt kaptak és tapasztaltak
most egy nap alatt kellett viszonozniuk. A
visszajelzések alapján ez sikerült is. Az egyet-
len közös nevezõ a két csoport látogatása so-
rán egy közös elõadás volt, amelyet a tánco-
sok egy videoklip alapján tanultak meg a vi-
lághálóról, és elõször Tiszalökön dolgozták
össze elõadható formába. Ez az elsõ közös
tánc – a tiszalöki vezetõ, Kinga megfogalma-
zásában – a pecsét azon a kötõdésen, ami lét-
rejött a két csoport között és aminek egy or-
szághatár sem lehet az akadálya.

A két tánccsoport a vezetõkkel az élen
fenntartani és ápolni kívánja ezt a kapcsola-
tot és bizonyára lesznek még a városnapi
meghívásokhoz hasonló megmozdulásaik
az újabb találkozás érdekében.

CC Bíró Orsolya

Közös tánc határok nélkül
GG Szoros együttmûködés alakult ki a székelyhídi Flying Steps
és a tiszalöki King and Prince tánccsoportok között

�

„Vörös bort ittam az este” – énekelték...

CC Kustán László

CC A szerzõ felvétele
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Y Közel kétezer nézõ számára jelentett felejthetetlen él-
ményt a szeptember 2–5. között megszervezett XVI. Érmel-
léki Õsz két csúcspontja, a Tankcsapda együttes és Fenyõ
Miklós koncertje. A tüzijátékkal végetért rendezvénysoro-
zaton többek között mûvelõdtünk, táncoltunk, hagyo-
mányt õriztünk, sportoltunk, sütöttünk, fõztünk és szóra-
koztunk számos helyi és külföldi elõadóval. Az Ér hangja
havilap szerkesztõi a székelyhídi olvasóiknakkülönszám-
mal kedveskedtek a rendezvénysorozat alkalmából.

CC Ér hangja

Felejthetetlen Érmelléki Õsz
GG Tankcsapda- és Fenyõ Miklós-koncert a szeptemberi rendezvénysorozaton

Hibaigazítás
A rendezvénysorozaton megjelent különszámunk 2. oldalán a
Foci és lábtenisz – baráti körben-hangulatban címû cikkünk-
ban sajnálatosan felcserélõdött a lábteniszbajnokságon résztve-
võ két csapat összetétele: Nicolae Duþã, Nyulas Loránd, Somogyi
László valójában a székelyhídi, Dãnuþ Porumb, Sipos Zoltán és
Vajna Attila pedig a nagyváradi csapat tagja. Az érintettek és ol-
vasóink szíves elnézését kérjük.

Martin Tímea népdalénekes
Íaz Érmelléki Õsz színpadán

Fenyõ Miklós fergeteges
hangulatot teremtett
örökzöld slágereivel

Szárnyaló ritmusok a Tini Dance tánccsoporttól A Nyíló Akác Néptánccsoport ifjú hagyományõrzõi

Pusztai Farkasok: felajzás, célzás, lövés, találat
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Két ország, egy cél, közös siker!

HAJDÚ-BIHAR ÉS BIHOR HATÁRMENTI TERMÉSZETI ÉRTÉKEI
címmel vándorkiállítás látható, az alábbi helyszíneken és idõpontban

2010. szeptember 22-étõl (kedd) október 2-áig (szombat) – BARTÓK BÉLA MÛVELÕDÉSI HÁZ, Érmihályfalva
2010. október 4-étõl (hétfõ) október 11-éig (hétfõ) – KULTÚRHÁZ, Értarcsa

A Hajdú-Bihar és Bihor természeti értékeinek védelméért magyar–román határmenti projekt célja a két szomszédos megye országhatár menti területein a
természetileg értékes területek, védett fajok állományainak kutatása, dokumentálása és néhány, a határmenti sávban található kiemelten értékes terület
kijelölése természetvédelmi területté. Ezek bemutatásra törekszik a kiállítás néhány tabló segítségével.

A HURO 0801/072 projekt gazdái a ZÖLD KÖR (HU), a DÉL-NYÍRSÉGI BIHARI TÁJVÉDELMI EGYESÜLET (HU)
és az ECOTOP Oradea (RO) szervezetek.

Bõvebb információ: www.zoldkor.net, www.ecotoporadea.ro
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Székelyhíd és környéke havilapja. Kiadja és ingyenesen terjeszti
a Pro Székelyhíd Egyesület. Nyomás: Eden Productions, Nagyvárad
Felelõs kiadó: Béres Csaba Y Felelõs szerkesztõ: Aszalós Tímea

Lapterv és tördelés: E. Y Munkatársak: Bíró Orsolya, Cseh Tímea, Fazekas Evelin, Fekete Evetke,
Gazda Réka, Holczman Gergõ, Major Lajos, Pap Enikõ, Ványa Blanka
Szerkesztõség elérhetõsége: 417435 Sãcueni str. Ady Endre nr. 30, e-mail: proszekelyhid@gmail.com
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MEGJELENÉSÉT
TÁMOGATTA:

Bihar
Megyei
Tanács

Székelyhíd
Város
Polgármesteri
Hivatala

– Nem tagadhatjuk, hogy ön és az együttese élõ
legenda. Ez milyen érzés a XXI. század küszö-
bén?
– Legendának lenni nem rossz érzés, csak az is
furcsa, hogy így nevezik, meg az is furcsa, hogy
az álmaimban, a gyerekkori vagy a tizenéves ko-
ri álmaimban nem ez szerepelt. Sok minden sze-
repelt persze abból, ami által legendává váltam,
ha azzá váltam, mert ezt végül is nem én állapí-
tom meg, s nem is az én dolgom, de végül is azt
lehet mondani, hogy ez nem egy rossz érzés,
hogy példakép tud lenni az ember. Nekem is
voltak példaképeim és mindenkinek kell, hogy
legyen példaképe, aki miatt elindul valamilyen
pályán vagy valamilyen úton az életben, vagy
ami õt inspirálja arra, hogy megvalósítsa azokat
az álmokat.
– Ezek szerint inspiráló hatással van önre és
az egész együttesre, hogy ilyen rajongásnak ör-
vendhetnek?
– Én csak a magam nevében tudok beszélni. Azt
gondolom, hogy ez egy összeszokott csapat,
amiben már eleve benne lenni is jó dolog meg
az, hogy azért nagyon sok mindent tudunk egy-
másról, ismerjük egymás gondolatait. Ez a szín-
padon is sok pillanatban átsegít minket a nehéz-
ségeken, amik esetleg adódnak. Maga az érzés, a
közönség szeretete, amit mondtam a színpadon
is többször és, ezt nagyon õszintén mondtam,
hogy az az, ami az embert igazából a színpadon
tartja és az az, ami az embert igazán inspirálja
arra, hogy amíg ez a szeretet körülveszi, addig
ne hagyja abba.
– Sikerült ezt ma este éreztetnie a székelyhídi
közönségnek?
– Egyértelmû! Persze, hogy sikerült. Én nagyon-
nagyon jól éreztem magam, és azt gondolom
mindannyian így vagyunk ezzel, a kollégák is és
a közönség elsõsorban, hiszen õ miattuk törté-
nik minden.
– Van valamilyen kis története annak, hogy hol
és hogyan alakult meg a Hungária együttes
több, mint negyven évvel ezelõtt?
– Persze, én alakítottam az egész Hungária
együttest, nekem kell, hogy legyen történetem,
nem is mondhatnám, hogy nincs. Hát ennek
már 43 éve, akkor épp egy Ki mit tud?-ra készül-
tünk, illetve én megálmodtam valahol, teljesen
egyedül, hogy akarok egy olyan együttest
majd, amelynek Hungária lesz a neve és aztán
gondolkodtam partnerekben, zenekari tagok-
ban. Mindegy, ez valahogy kialakult és lett és
hát az volt a döntõ dolog, az úton a legfonto-
sabb lépés, hogy elindultunk ezen a bizonyos
Ki mit tud?-on, ami akkoriban egy borzasztóan
nézett mûsor volt. Jóformán az egész ország a
televízió elõtt ült és szurkolt, drukkolt, voltak
kedvencek. A Ki mit tud?-on, amin mi részt vet-
tünk, a ’68-as, azon én nem tudom, hogy kinek
ki volt a kedvence, mert volt több kategória is.
Volt az úgynevezett tánczenei kategória, ami-
ben mi indultunk és mi azt akkor megnyertük a
Csavard fel a szõnyeget címû dallal, ami akkor
már egyébként a rádiókban ismert volt, mert az
’67-es dal, szóval negyvenhárom éves. Én on-
nan számítom igazából a pályafutásomat. Az
minket nagyban hozzásegíttet ahhoz, hogy egy
ország megismert jóformán egy pár hét lefor-
gása alatt és ettõl a pillanattól kezdve úgy érez-
tem, hogy enyém a világ. Egy húszéves srác
hogyne érezné azt.
– Annak idején mikor ön a szüleivel hazajött
Magyarországra, miért pont ezt a zenei stílust

hozta haza? Bizonyára az Egyesült Államokban
rengeteg új dologgal találkozott, beleértve a
zenei világot is. Úgy látta, hogy ez hiányzik a
szülõhazájából?
– Nem, errõl szó sincs. Mikor én hazajöttem a
szüleimmel Amerikából, akkor ez a zene volt a
topzene, ez volt a trend. Akkor született jófor-
mán a rock and roll, azokban az években, ami-
ket én ott töltöttem. Nagyon-nagyon sok inspi-
rációt kaptam attól a zenétõl. Nem csak magára
a zenei pályafutásomra vonatkozóan, hanem
úgy egyáltalán a világlátásomra vonatkozóan és
én ezt elhoztam haza, ahogy pár dalban is el-
hangzik és ezzel én egyszer s mindenkorra egy
lettem. Tehát zeneileg, hogy úgy mondjam, csak
így tudok gondolkodni. Ez azt jelenti, hogyha
otthon egyedül a zongoránál ülök akkor is eb-
ben a ritmusban kezdek gondolkodni, ebben a
harmóniavilágban. Ezekhez a zenékhez hozzá-
írtam azokat a dalszövegeket, amelyek igazából
belõlem fakadnak, amitõl igazán magyar lett ez
a mûfaj és mégis nagyon-nagyon egyéni, egyedi.
Miután ennek borzasztó sikere volt, ez engem
tovább lökött arrafelé, hogy igenis ezt kell csi-
nálnom, ez az én dolgom. A rock and roll az ak-
kor az újdonságok újdonsága volt, forradalmi
nagy tett, aminek az élményérzetét én beleír-
tam a saját dalaimba is. Úgy gondolom, hogy ne-
kem ez a pályám, egy elrendelt dolog, vagyis
nem arról van szó, hogy miért pont ezt, hanem
ez az ami engem megihletett vagy ami nekem a
vitamint adta az életben.
– Vannak olyan szakmabeliek, akikkel a kez-
detek óta mai napig együtt dolgozik?
– Olyanok nincsenek, akikkel egész máig együtt
dolgozom. Egyetlen egy nevet tudnék mondani,
akivel úgy nagyjából egy folyamatot el tudok
képzelni, de õ nem a kezdetektõl volt velem. Õ
a Novai Gábor, akivel nagyon sok mindent csi-
náltunk együtt. Azt a bizonyos Hungáriát, ami-
ben a rock and rollt igazán itt Magyarországon,
meg a yumpeeságot, meghonosítottuk. Aztán
mikor ez a Hungária feloszlott, szétvált és ami-
kor én a pályámat már szóló karrierként éltem
át, akkor is több közös munkánk volt. A lemeze-
imnek általában õ a zenei rendezõje, színházi,
színpadi mûveket is közösen csinálunk, és a mai
napig nagyon jóban vagyunk. Õ talán olyan fi-
gurája az életemnek, akivel, ha azt lehet monda-
ni, hogy a legjobban össze vagyok egy bizonyos
szálon kötve.
– Az utolsó nagylemezük 2007-ben jelent meg.
Újabb lemezt terveznek-e vagy ez még a jövõ
titka?

– Ez milyen érdekes kérdés! Ez volt idáig a leg-
jobb kérdés, mert ez mindig attól függ, hogy az
embernek van-e mondanivalója és van-e hozzá
ihlete és tény, hogy sokat foglalkoztam az el-
múlt 1-2 évben a filmmel, mert abban nagyon
benne van a szívem-lelkem, hiszen rólam szól,
az életemnek egy periódusáról. Én mindent ter-
vezek! Többek közt akár új lemezt is, de ehhez
kell az az áldott pillanat, az az ihletett pillanat,
amikor ezek megfogannak és megszületnek.
Aztán, ha eljutnak a közönségig és lesz belõle
valami, egy termék, egy produkció, akkor érde-
mes róla beszélni. Úgy egyébként a tervekrõl,
ábrándokról kár beszélni, mert, ha abból vala-
mi nem valósul meg akkor... akkor... mindegy.
A lényeg az, hogy energia és alkotói erõ az ter-
mészetesen van még.
– Említette a Made in Hungária címû filmet,
amihez szintén fûzödik kérdésem: a filmben
megszólaló dalokon kívül, mennyire vett részt,
mennyire kérték az ön segítségét a film elké-
szítése során?
– Elég intenzíven, mert jó néhány színésszel
komolyan kellett beszélgetnem ahhoz, hogy
õket egy kicsit ráhangoljam a szerep átélésére
és ez nem okvetlenül arról szólt, hogy én arról
beszéljek, hogy a film egyes szituációit ho-
gyan valósítsák meg önmagukban és hogyan
formálják meg. Sok kérdésük volt arra vonat-
kozóan, hogy hogy nézett ki az ország a ’60-as
években, hogy mi volt tilos, hogy miféle har-
cokat kellett ahhoz megvívni, hogy az ember
önmagát valahogy érvényesíthesse és, hogy
mennyire volt fontos ez az egész zene társa-
dalmilag. Ugye õk arról kérdeztek, hogy maga
a rock and roll, mint egyfajta lázadás vagy

egyfajta ellenállás, szembemenés az adott ha-
talommal – ez mennyire volt érvényes az
egész társadalomra? Én pedig errõl nagyon
sokat tudtam mondani, úgyhogy õk hallgat-
ták, átélték és hát a dalok megformálásában is
egyébként, szakmai részrõl is beszélhetünk.
Gyakoroltam a színészekkel akár otthon, a la-
kásban, a zongora mellett is, hogy miképpen
kell tulajdonképpen megformálni ezt a mû-
fajt, ami nem egy musical vagy valami operett
vagy ilyesmi, hanem ebben nagyon sok egyéb
erõ is hat. De ebbõl egyébként a figurát is meg
tudták csinálni, mikor érezték, hogy hogy kell
énekelni azt, hogy Csókkirálynak hívják a há-
ta mögött..., akkor ebbõl az érzésbõl a prózai
szituációkat is sokkal jobban meg tudták for-

málni és szerintem ez volt a lényege a beszél-
getéseknek.
– Gyakran hívják meg külföldre koncertezni?
Nemcsak Romániáról beszélek, hanem bár-
melyik másik országról a Kárpát-medencében,
ahol a lakosság egy része magyar nemzetiségû.
– Romániába és Szlovákiába elég gyakran já-
rok. Voltam jónéhányszor és remélem még le-
szek is. Ez a két ország, ahol fõként megfordu-
lok. Érdekes, hogy Szerbiában például ritkán,
de, ami késik, az nem múlik.
– Bizonyára van különbség minden nézõkö-
zönség között. Ön ezt a különbséget miben lát-
ja? Például, hogy hogyan reagálja le a közön-
ség az elõadást?
– Én azt látom, hogy a színpadon, a produkció
kellõs közepén állva én teszem a magam dolgát
és próbálok a közönségben minden egyes kon-
certen egy speciális hangulatot kialakítani, mert
az élõ koncertnek szerintem a lényege az, hogy
az adott pillanat sok mindent eldönt. Igaz, hogy
van egy mûsorterv, igaz, hogy van egy sorrend,
amit el kell játszani, mert az van kitalálva. De az
adott pillanat akár a dalokon belül is ad egy
olyan érzést, ami akár mindent megváltoztathat
egy pillanatra és az együttmûködés az elõadó és
a közönsége között oda-vissza, ez egy nagyon jó
játék. Olyan, mint a szerelem, hogy, amit adok,
azt kapom és valahogy úgy alakul, alakul, ala-
kul. Én azt tapasztalom, hogy nagyjából egyfor-
mán szeretnek mindenhol. Van olyan hely, ahol
ezt egy kicsit jobban ki tudják mutatni, máshol
egy kicsit kevésbé, de ez nem jelenti azt, hogy
ne szeretnének ugyanúgy mindenhol. Nagyjá-
ból ugyanazt az érzést kapom a közönségtõl
mindenhol és ez jó érzés, pozitív.

– Van valamilyen kis turnézós történet, amit
gyakran felemlegetnek, amire szívesebben
gondolnak vissza?
– Csak történetet ne kérjen, mert százmillió tör-
ténet van a fejemben, de akkor amikor megkér-
dezik, akkor biztos, hogy egyet sem tudok mon-
dani. Úgyhogy most hirtelen erre nem vagyok
képes, hogy kiemeljek egy nagyon jó csattanós,
poénos történetet. Ezer dolog történik. Ma pél-
dául felmentem a színpadra és egy nagy megle-
petés fogadott. De nem mondom el, hogy mi az,
mert az egy belsõ poén. Csak az elsõ két dalban
nagyon sokat nevettem és az annak volt kö-
szönhetõ, hogy a kollégák megleptek engem
egy-egy valamivel.
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Fenyõillat a kulisszák mögött
GG Diktafonvégre kaptuk Fenyõ Miklóst, a rock and roll magyar királyát a hangolatos koncert után

Háta mögött mindenki Csókkirályként emlegeti a mûvészt
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